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Commissie voor Sociale Zaken, Werk 
en Pensioenen 

Commission des Affaires sociales, de 
l'Emploi et des Pensions 

 

van 

 

WOENSDAG 6 NOVEMBER 2024 

 
Namiddag 

 
______ 

 

 

du 

 

MERCREDI 6 NOVEMBRE 2024 

 
Après-midi 

 
______ 

 
 
Le développement des questions commence à 14 h 16. La réunion est présidée par M. Denis Ducarme. 
De behandeling van de vragen vangt aan om 14.16 uur. De vergadering wordt voorgezeten door de heer 
Denis Ducarme. 
 

01 Vraag van Wouter Raskin aan Karine Lalieux (Pensioenen en Maatschappelijke Integratie, Personen 

met een handicap, Armoedebestrijding en Beliris) over "De sterke stijging van het aantal leefloners" 
(56000518C) 

01 Question de Wouter Raskin à Karine Lalieux (Pensions et Intégration sociale, Personnes 

handicapées, Lutte contre la pauvreté et Beliris) sur "La forte augmentation du nombre de bénéficiaires 
du revenu d'intégration" (56000518C) 
 

01.01  Wouter Raskin (N-VA): Mevrouw de minister, ik verwijs naar 

een recent artikel van Het Laatste Nieuws waarin een econoom met 
enige reputatie een waarschuwing uit. Het artikel gaat over de sterke 
stijging van het aantal leefloners. Steden en gemeenten besteden er 
heel wat geld aan. In 2023 ging het om 563 miljoen euro, terwijl het in 
2020 nog ‘maar’ 412 miljoen euro was. 
 
In de begrotingsdocumenten kunt u zien dat het aandeel van de fede-
rale overheid gestegen is van 1,24 miljoen in 2020 naar 1,63 miljoen in 
2024. De kosten van het leefloon zijn ook sterk toegenomen. Ik denk 
dat we het daarover eens kunnen zijn. De vivaldiregering deed het leef-
loon stijgen met 12 % boven op de index, wat een redelijk ongeziene 
stijging is. Daarbovenop werd door de federale overheid ook nog 
70 miljoen euro uitgedeeld aan OCMW's, ter aanmoediging om bijko-
mende financiële steun te verlenen boven op dat bedrag, aan de hand 
van de REMI-tool. Volgens de econoom is België ondertussen 40 % 
guller dan Nederland. Dat is niet weinig. Hij stelt ook dat de kloof als-
maar kleiner wordt tussen het maximumbedrag van het leefloon en het 
minimumloon voor iemand die gaat werken. 
 
De uittredende vivaldiregering heeft ondertussen maar weinig onder-
nomen om activeringsmaatregelen van leefloners, zoals het GPMI 
(Geïndividualiseerd Project voor Maatschappelijke Integratie), aan te 
moedigen of het toepassingsgebied ervan uit te breiden. 
 
De beslissing om, in tegenstelling tot andere landen, zoals Nederland, 
aan Oekraïense vluchtelingen een leefloon toe te kennen in plaats van 
in te zetten op bed, bad, brood, heeft de leefloonfactuur ook geen goed 
gedaan. 
 
Hoe evalueert u het beleid dat de regering en uzelf de afgelopen vijf 
jaar gevoerd hebben? Erkent u, mevrouw de minister, dat een aantal 
beslissingen die de afgelopen jaren werden genomen, zoals de sterke 

01.01  Wouter Raskin (N-VA): 

Dans Het Laatste Nieuws, un éco-
nomiste a souligné la forte aug-
mentation du nombre de bénéfi-
ciaires du revenu d'intégration. Les 
villes et communes leur ont consa-
cré 412 millions d'euros en 2020 et 
563 millions d'euros en 2023. La 
Vivaldi a augmenté le revenu 
d'intégration de 12 % en plus de 
l'index, du jamais vu. Il semblerait 
que la Belgique soit désormais 
40 % plus généreuse que les Pays-
Bas. L'écart entre le montant maxi-
mal du revenu d'intégration et le 
salaire minimum obtenu par le tra-
vail se réduit ainsi toujours davan-
tage. 
 
Comment évaluez-vous la politique 
qui a été menée au cours des cinq 
dernières années? Reconnaissez-
vous que la forte augmentation du 
revenu d'intégration et l'accès de 
nombreux réfugiés ukrainiens à ce 
revenu ont exercé une pression fi-
nancière beaucoup trop forte sur 
l'État fédéral? N'auriez-vous pas 
plutôt dû miser sur l'accompagne-
ment vers le travail?  
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verhoging van het leefloonbedrag en de toegang van de vele Oekra-
iense vluchtelingen tot het leefloon, een veel te hoge financiële druk 
hebben gelegd op de federale overheid? Zou u, wetende wat u nu 
weet, meer ingezet hebben op de begeleiding van leefloongerechtig-
den naar werk, bijvoorbeeld door het GPMI meer aan te moedigen? 
 

01.02 Minister Karine Lalieux: Geachte collega, deze regering werd 

gevormd tijdens de coronacrisis. Daarna was er een toestroom van 
vluchtelingen uit Oekraïne, gevolgd door een ongekende energiecrisis. 
We hebben onze verantwoordelijkheid genomen om die mensen op te 
vangen, in naleving van het regeerakkoord en van onze internationale 
verplichtingen. 
 
Al die externe factoren hadden grote gevolgen voor de meest kwets-
baren in onze samenleving. Als reactie op de noodsituatie heb ik de 
OCMW's en de hulporganisaties de nodige middelen gegeven om de 
stijging van het aantal aanvragen voor sociale en materiële hulp, met 
name voedselhulp, op te vangen. 
 
Naast de noodmaatregelen heeft de regering in overeenstemming met 
het regeerakkoord beslist om extra financiële steun te verlenen aan 
gezinnen met een onvoldoende inkomen, via de REMI-tool, en om de 
sociale uitkeringen, waaronder het leefloon, op te trekken richting de 
armoedegrens. Iedereen heeft immers recht op een waardig leven. 
 
Bovendien heeft de regering het minimumloon verhoogd, wat al meer 
dan tien jaar geleden was. Het verschil tussen het leefloon en het mi-
nimumloon bedraagt nu meer dan 500 euro. 
 
De regering heeft haar verantwoordelijkheid genomen om de OCMW's 
de middelen te geven die nodig zijn om hun taken uit te voeren, mens-
waardige leefomstandigheden te garanderen en armoede tegen te 
gaan. Het leefloon werd tijdens de legislatuur stapsgewijs verhoogd, 
goed voor een totale stijging van 8 % boven op de automatische in-
dexeringen en de welvaartsenveloppe. 
 
Die verhoging ging gepaard met een focus op de begeleiding van 
leefloners, om hen op weg te helpen naar werk. Na de evaluatie van 
het hervormde GPMI in 2021 werd een omzendbrief gepubliceerd om 
het gebruik van dat instrument door de OCMW’s te stimuleren. Ik wijs 
er echter op dat er naast het GPMI nog andere middelen bestaan die 
de OCMW’s kunnen inzetten. Ook de maatregelen gericht op partici-
patie en sociale activering zijn bedoeld om mensen weer het nodige 
zelfvertrouwen te geven om de stap te zetten naar maatschappelijke 
integratie en werk.  
 
Andere initiatieven die ik heb versterkt, zijn projecten binnen het Labo-
ratorium voor Digitale Inclusie (Digilab), verschillende acties in het ka-
der van het federaal plan voor armoedebestrijding dat tijdens deze le-
gislatuur structureel werd verankerd, de verdere ondersteuning van 
eenoudergezinnen en de strijd tegen kinderarmoede. Ook de afschaf-
fing van het onderscheid tussen werkende studenten met en zonder 
studiebeurs die een leefloon ontvangen en de cumulregeling voor leef-
loongerechtigden die in de knelpuntberoepen aan de slag gaan, zijn 
maatregelen die leefloners aanmoedigen om te werken. 
 
Het beleid dat we de afgelopen legislatuur consequent hebben ge-
voerd, is proactief en structureel, met het oog op het wegwerken van 

01.02  Karine Lalieux, ministre: Le 

gouvernement a dû affronter la 
crise du coronavirus, l'afflux de ré-
fugiés en provenance d'Ukraine et 
une crise énergétique sans précé-
dent. Ces facteurs ont eu une inci-
dence majeure pour nos citoyens 
les plus vulnérables. C'est pour-
quoi j'ai octroyé aux CPAS et aux 
organisations humanitaires les 
moyens nécessaires pour pouvoir 
faire face au nombre de demandes 
d'aide sociale et matérielle. 
 
Par ailleurs, le gouvernement a dé-
cidé d'accorder, par le biais de l'ou-
til REDI, une aide financière sup-
plémentaire aux ménages bénéfi-
ciant d'un revenu trop faible et de 
relever les allocations sociales au 
seuil de pauvreté. En outre, il a 
augmenté le salaire minimum, si 
bien que l'écart entre le revenu 
d'intégration et le salaire minimum 
s'élève à présent à plus de 500 eu-
ros. 
 
Le gouvernement a octroyé aux 
CPAS des moyens permettant de 
garantir des conditions de vie 
dignes et de lutter contre la pau-
vreté. Le revenu d'intégration a été 
relevé progressivement au cours 
de la législature de manière à at-
teindre jusqu'à 8 % de plus que les 
indexations automatiques et l'en-
veloppe bien-être. 
 
Cette augmentation s'est accom-
pagnée d'une attention particulière 
portée à l'accompagnement des 
bénéficiaires du revenu d'intégra-
tion dans leur recherche d'un em-
ploi. Après l'évaluation en 2021 du 
projet individualisé d'intégration so-
ciale (PIIS) réformé, une circulaire 
a été publiée en vue d'encourager 
son utilisation par les CPAS. Par 
ailleurs, les CPAS peuvent égale-
ment recourir à des mesures de 
participation et d'activation sociale. 
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de verschillende obstakels die mensen in precaire situaties verhinde-
ren om deel te nemen aan de maatschappij en een job te vinden. 
 

J'ai aussi renforcé d'autres initia-
tives: l'inclusion numérique, les ac-
tions de lutte contre la pauvreté, le 
soutien aux familles monoparen-
tales, la lutte contre la pauvreté in-
fantile et les mesures visant à en-
courager les bénéficiaires du re-
venu d'intégration à travailler. 
Cette politique était proactive et 
structurelle. 
 

01.03  Wouter Raskin (N-VA): Mevrouw de minister, u verwijst naar 

de coronacrisis, de Oekraïnecrisis en de energiecrisis en verklaart dat 
u voor die uitdagingen uw verantwoordelijkheid hebt genomen door de 
nodige middelen uit te trekken. De omliggende landen werden natuur-
lijk met zowat dezelfde uitdagingen geconfronteerd. Ik verwijs nog-
maals naar het zeer grote verschil met Nederland, namelijk 40 %, zoals 
ik in mijn vraag al vermeldde.  
 
Dat valt te verklaren door een aantal fundamenteel andere keuzes die 
ons land heeft gemaakt, dat vooral heeft gefocust op meer geld geven 
en te weinig op het GPMI en activering in de ruime zin van het woord. 
De stijging, die wat ongebreideld lijkt, ondergraaft het draagvlak van 
een systeem dat nuttig en zinvol is en dat heel weinig mensen princi-
pieel in vraag stellen. Dat is een spijtige zaak. Een aantal elementen 
kunnen in de toekomst dan ook het best herbekeken worden. 
 

01.03  Wouter Raskin (N-VA): 

Bien que nos voisins aient eux 
aussi traversé les mêmes crises 
externes, l'écart avec les Pays-Bas 
est de 40 %. Notre pays s'est da-
vantage concentré sur l'augmenta-
tion des allocations et s'est trop 
peu focalisé sur le PIIS et l'activa-
tion. 
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

02 Question de Marie Meunier à Karine Lalieux (Pensions et Intégration sociale, Personnes handica-

pées, Lutte contre la pauvreté et Beliris) sur "La limitation dans le temps des allocations de chômage" 
(56000763C) 

02 Vraag van Marie Meunier aan Karine Lalieux (Pensioenen en Maatschappelijke Integratie, Personen 

met een handicap, Armoedebestrijding en Beliris) over "De beperking van de werkloosheidsuitkering 
in de tijd" (56000763C) 
 

02.01  Marie Meunier (PS): Monsieur le président, je vous prie de 

m'excuser pour mon léger retard. La commission de l'Énergie se tient 
en même temps et j'y avais également une question orale à poser. 
 

 

Le président: Vous avez préféré privilégier la question en commission de l'Énergie plutôt qu'ici mais ce qui 
compte c'est que vous êtes là.  
 

02.02  Marie Meunier (PS): Madame la ministre, nous nous inquiétons 

de l'impact potentiel d'une des mesures envisagées récemment par 
certains partis qui se trouvent à la table des négociations et qui vise à 
limiter dans le temps les allocations de chômage. Cette réforme, qui 
devrait prévoir une durée maximale de deux ans pour le versement de 
ces allocations, pourrait fragiliser de nombreuses personnes déjà en 
difficulté. 
 
D'après les estimations de l'Office national de l'emploi (ONEM), cette 
mesure toucherait environ 115 000 chômeurs, dont un tiers a plus de 
55 ans. Cette population pourrait se voir contrainte de s'orienter vers 
le CPAS, générant un transfert de charge vers des structures qui man-
quent déjà aujourd'hui de moyens pour assurer un suivi adéquat. Les 

02.02  Marie Meunier (PS): Som-

mige van de partijen die onderhan-
delen over een nieuwe regering 
zouden overwegen om de periode 
waarin iemand werkloosheidsuit-
keringen kan ontvangen tot maxi-
maal twee jaar te beperken. Velen 
die het nu al moeilijk hebben, zou-
den dan nog meer in de problemen 
kunnen komen. Volgens de RVA 
zou de maatregel 115.000 werklo-
zen treffen, van wie een derde ou-
der is dan 55 jaar. Door de lasten 
naar de OCMW's over te hevelen, 
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projections financières de la FGTB soulignent un manque de finance-
ment conséquent pour les CPAS, évalué à 500 millions d'euros, ce qui 
pourrait considérablement alourdir la charge des collectivités locales 
sans garantir un suivi adapté des demandeurs. 
 
Par ailleurs, les exemples d'autres pays – que ce soit en France, aux 
Pays-Bas ou en Allemagne – montrent que les conséquences d'une 
telle réforme sur le retour à l'emploi sont très incertaines. Une part non 
négligeable des chômeurs risquerait de se retrouver dans des situa-
tions de précarité plus grande, soit en se tournant vers des systèmes 
alternatifs de soutien social, soit en basculant dans le travail au noir, 
échappant ainsi aux dispositifs de protection. 
 
Madame la ministre, face à cette situation préoccupante, disposez-
vous d'une vision claire et chiffrée de l'impact réel qu'auraient de telles 
mesures sur les personnes concernées et sur les CPAS? 
 

zouden die instanties, die al met 
een tekort aan middelen kampen, 
nog meer onder druk komen te 
staan. Het ABVV onderstreept dat 
het financieringstekort voor de 
OCMW's 500 miljoen euro be-
draagt. 
 
In sommige van onze buurlanden 
blijken soortgelijke hervormingen 
niet bevorderlijk te zijn voor de te-
rugkeer naar werk. De bestaanson-
zekerheid bij de werklozen neemt 
daarentegen toe en zij nemen hun 
toevlucht tot zwartwerk.  
 
Wat zou de impact van dergelijke 
maatregelen zijn voor de werklo-
zen en voor de OCMW's? 
 

02.03  Karine Lalieux, ministre: Chère collègue, je partage vos inquié-

tudes. Dans la note de la future Arizona – probable, bien que l'on n'en 
sache rien –  , il y a cette absence de connaissance du terrain et d'hu-
manité dans cette idée de mettre un terme au chômage à durée indé-
terminée au bout de deux ans. Cela toucherait directement les per-
sonnes les plus vulnérables, les plus éloignées de l'emploi, et celles 
qui sont depuis le plus longtemps au chômage. Cela toucherait beau-
coup d'hommes et surtout de femmes, auxquelles je pense plus parti-
culièrement. Les politiques que j'ai dirigées l'ont été en particulier pour 
ces femmes.  
 
Comme vous l'avez dit, il s'agit d'un transfert clair et sans aucune gêne 
d'une charge vers les pouvoirs locaux étant donné que toutes les per-
sonnes ne ressortiraient plus de la sécurité sociale mais bien du CPAS 
et dès lors de l'aide sociale. 
 
Les premières estimations des fédérations des CPAS parlent d'un re-
port supérieur à 800 millions d'euros, ce qui est inacceptable. Les pre-
miers tableaux budgétaires ont montré une compensation de 200 mil-
lions d'euros, laissant une charge intenable sur le dos des CPAS et, à 
travers eux, sur les communes et donc sur les grandes villes. 
 
Selon la FGTB, plus de 90 000 personnes seront exclues du chômage 
et, surtout, celles les plus éloignées du marché de l'emploi. Elles de-
vront se rendre dans les CPAS. Or, la majorité des CPAS a des diffi-
cultés à trouver des assistants sociaux, métier en pénurie, alors que 
leur très grande majorité a difficile à suivre l'ensemble de leurs dos-
siers.  
 
S'il y a un afflux massif comme celui auquel les CPAS ont dû faire face 
pour accueillir les réfugiés d'Ukraine ou de personnes durant la crise 
du Covid-19, les assistants sociaux ne pourraient plus faire face à ce 
flux énorme. 
 
De plus, et je le répète, même si de nombreux CPAS à travers le projet 
individualisé d'intégration sociale (PIIS) font de l'insertion socio-profes-
sionnelle, c'est leur job, ce n'est pas leur première mission mais plutôt 
celle des organismes régionaux qui sont là pour renvoyer les gens vers 

02.03 Minister Karine Lalieux: Ik 

deel uw bezorgdheid. In de nota 
van de toekomstige arizonacoalitie 
wordt er geen rekening gehouden 
met de situatie in het veld. Ze geeft 
ook blijk van een gebrek aan men-
selijkheid door voor te stellen om 
de werkloosheidsuitkeringen te be-
perken tot twee jaar. Dit zou de 
meest kwetsbaren treffen, meer 
dan 90.000 mensen volgens het 
ABVV. 
 
Bovendien is er een duidelijke ver-
schuiving van een last van de soci-
ale zekerheid naar de lokale bestu-
ren, via de OCMW's en de maat-
schappelijke bijstand. Volgens de 
eerste ramingen zou het daarbij om 
een lastenverschuiving van 
800 miljoen euro gaan. Er zou in 
een compensatie van slechts 
200 miljoen euro voorzien worden. 
Dit is onhoudbaar. Bovendien heb-
ben de meeste OCMW's een tekort 
aan maatschappelijk werkers, een 
knelpuntberoep, en hebben ze 
moeite om hun dossiers op te vol-
gen. Hoewel veel OCMW's zich via 
het GPMI met socioprofessionele 
inschakeling bezighouden, is dat 
niet hun eerste taak, maar die van 
de gewestelijke instanties. 
 
Ik hoop natuurlijk dat iedereen 
werk vindt, maar de overheveling 
naar de OCMW's is niet de oplos-
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l'emploi. 
 
Je souhaite évidemment, en tant que ministre de l'Intégration sociale, 
que chacun trouve un job et aille vers le travail, mais je ne pense pas 
que ce soit la meilleure chose à faire que de les renvoyer vers les 
CPAS pour ce faire. Les allocations de chômage ne sont pas les seules 
à être dans le collimateur de la future coalition Arizona. Je crains que 
la garantie de revenus aux personnes âgées (GRAPA) y soit égale-
ment et que ces personnes voient diminuer le montant de leurs  
revenus et leurs possibilités de vivre dignement. Ces personnes âgées 
vulnérables risquent de se tourner également vers le CPAS pour rece-
voir un complément d'allocations.  
 
Je plaide ici pour que les futurs négociateurs, quels qu'ils soient, se 
renseignent sur l'efficacité de ces mesures, sur le coût de ces trans-
ferts vers les CPAS, les communes et les villes, ainsi que sur la charge 
de travail supplémentaire que cela occasionnera pour le métier d'assis-
tant social, qui est déjà en pénurie. Ce serait une catastrophe tant pour 
les gens, que pour les communes et les assistants sociaux.  
 

sing. De toekomstige arizonacoali-
tie dreigt bovendien ook de IGO te 
korten. Kwetsbare ouderen zouden 
zo ook bij het OCMW kunnen gaan 
aankloppen voor een toelage. 
 
De onderhandelaars zouden moe-
ten nagaan of de maatregelen wel 
efficiënt zijn; wat de kosten zijn van 
de overheveling naar de OCMW's, 
de steden en de gemeenten; en 
welke bijkomende werklast dit zou 
meebrengen voor de OCMW's. 
 

Le président: Merci, madame la ministre. Je me permets de souligner que je suis ravi que Bart De Wever 
vous ait envoyé à toutes les deux la note de l'Arizona, ce qui vous permet d'aborder la question en toute 
objectivité.  
 

02.04  Marie Meunier (PS): Madame la ministre, les chiffres que vous 

nous confirmez aujourd'hui sont vraiment sidérants et inquiétants, sur-
tout quand on connaît la situation, notamment financière, des grandes 
villes. On parle de 800 millions d'euros de report sur les communes. 
C'est effectivement intenable. Donc, tout ce que je peux souhaiter au-
jourd'hui, c'est que les négociateurs de la future coalition entendent 
vos explications d'aujourd'hui et puissent les prendre en considération. 
En tout cas, nous serons attentifs pour faire en sorte que les personnes 
les plus vulnérables ne soient pas oubliées. Je vous remercie.  
 

02.04  Marie Meunier (PS): Die cij-

fers zijn zorgwekkend, zeker ge-
zien de financiële situatie van de 
grote steden. Een situatie waarbij 
800 miljoen euro op de OCMW's 
afgewenteld wordt, is onhoudbaar. 
De regeringsonderhandelaars 
moeten uw argumenten horen. Wij 
zullen erop toezien dat de meest 
kwetsbaren beschermd worden. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

03 Vraag van Axel Ronse aan Frank Vandenbroucke (VEM Sociale Zaken en Volksgezondheid) over 

"Het verhogen van het aantal uren studentenarbeid" (56000221C) 

03 Question de Axel Ronse à Frank Vandenbroucke (VPM Affaires sociales et Santé publique) sur 

"L'augmentation du contingent d'heures pour le travail étudiant" (56000221C) 
 

03.01  Axel Ronse (N-VA): Aangename kennismaking, mijnheer de 

minister. Ik heb voor u een vraag over de studentenarbeid. De federale 
regering in lopende zaken heeft in 2022 bepaald dat studenten 600 uur 
onder het statuut van jobstudent kunnen werken. Aangezien dat een 
maatregel voor twee jaar was, loopt die regeling binnenkort af. Men 
zou vooraleer die maatregel afloopt een evaluatie maken om na te 
gaan of die al dan niet verlengd kan worden.  
 
Mijn vraag is vrij eenvoudig. Is die evaluatie al klaar en kunt u er iets 
meer over zeggen? 
 

03.01  Axel Ronse (N-VA): En 

2022, le gouvernement a décidé 
que les étudiants pouvaient travail-
ler 600 heures comme jobistes. Il 
était prévu que cette mesure 
prenne fin au bout de deux ans, 
c'est-à-dire bientôt, mais qu'elle 
puisse éventuellement être prolon-
gée après une évaluation. Cette 
évaluation est-elle disponible? 
 

03.02 Minister Frank Vandenbroucke: Aangename kennismaking, 

mijnheer Ronse.  
 
U weet dat studenten sinds 2017 tot 475 uur per jaar kunnen werken 

03.02  Frank Vandenbroucke, mi-

nistre: Pour 2023 et 2024, le gou-
vernement a porté de 475 à 600 
heures le contingent d'heures de 
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zonder onderworpen te zijn aan de sociale zekerheid voor werkne-
mers. De studenten en hun werkgevers betalen dus niet de normale 
sociale bijdrage, maar een beperkte solidariteitsbijdrage.  
 
Voor de jaren 2023 en 2024 heeft de regering dat aantal uren verhoogd 
naar 600 uur per jaar. Dat was uitdrukkelijk een tijdelijke oefening. In-
dien studenten meer willen werken dan 600 uur, kunnen ze dat, maar 
dan zijn ze de normale sociale bijdragen verschuldigd. Zoals voorzien 
was in het koninklijk besluit van 19 december 2022, moet deze maat-
regel eerst grondig worden geëvalueerd. Mijn collega Dermagne en ik 
hebben onze administraties belast met de evaluatie van de effecten op 
de sociale zekerheid en de arbeidsmarkt van de verhoging van het 
aantal uren.  
 
Ik moet u teleurstellen, want uw vraag komt in zekere zin net iets te 
vroeg. De evaluatie wordt op dit moment afgerond en ik hoop dat we 
die relatief snel in handen zullen krijgen. Het is natuurlijk aan de vol-
gende regering, met volheid van bevoegdheden, om op basis van die 
evaluatie te beslissen of de regeling verlengd of aangepast wordt, met 
het oog op het goed inkaderen van studentenarbeid in ons sociaal be-
stel. 
 

travail que les étudiants peuvent 
effectuer sans être soumis au ré-
gime de sécurité sociale des tra-
vailleurs salariés. L'évaluation des 
effets de cette mesure sur la sécu-
rité sociale et sur le marché de 
l'emploi s'achève pour le moment. 
Il appartiendra au prochain gouver-
nement de décider d'une possible 
prolongation de ce dispositif. 
 

03.03  Axel Ronse (N-VA): Mijnheer de minister, het enige punt is dat 

de maatregel eind dit jaar vervalt, waardoor we vanaf 2025 terugvallen 
op 475 uur. Het is nog niet geheel duidelijk, en vandaag misschien 
zelfs nog onduidelijker dan vorige week, of er tegen januari 2025 een 
nieuwe regering met volheid van bevoegdheid zal zijn.  
 
Ik zal zelf niet wachten op de evaluatie en alvast een wetsvoorstel in-
dienen om die 600 uur voor de komende jaren mogelijk te maken. Ui-
teraard hoop ik dat de evaluatie de komende weken het Parlement bin-
nenkomt, zodat die samen met het wetsvoorstel behandeld kan wor-
den. Het lijkt me nuttig om de inhoud ervan te kennen vooraleer we iets 
doen. 
 

03.03  Axel Ronse (N-VA): Le ré-

gime en question deviendra caduc 
le 31 décembre 2024. Or, rien 
n'indique que nous aurons un gou-
vernement de plein exercice le 
1er janvier 2025. Je déposerai une 
proposition de loi visant à autoriser 
le travail étudiant pendant 600 
heures par an pour les années à 
venir également. Il serait positif de 
disposer à bref délai de l'évalua-
tion. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

04 Vraag van Robin Tonniau aan Frank Vandenbroucke (VEM Sociale Zaken en Volksgezondheid) over 

"De beëindiging van de arbeidsovereenkomst wegens medische overmacht" (56000745C) 

04 Question de Robin Tonniau à Frank Vandenbroucke (VPM Affaires sociales et Santé publique) sur 

"La rupture du contrat de travail pour force majeure médicale" (56000745C) 
 

04.01  Robin Tonniau (PVDA-PTB): Mijnheer de minister, vorig jaar 

werd voor 22.853 langdurig zieken een beslissing genomen over hoe 
het verder moet op de werkvloer. Amper 18 % van de betrokkenen 
stapte in een formeel re-integratietraject. Voor meer dan 80 % werd 
een procedure medische overmacht opgestart. 
 
U beweerde dat de ontslagmachine zou stoppen na de scheiding van 
de re-integratietrajecten en de procedure voor medische overmacht. 
Dat is niet gebeurd; het probleem is gewoon verschoven. Uit een on-
derzoek van Mensura blijkt namelijk dat slechts 9 op 10 bedrijven een 
actieplan hebben voor de re-integratie van langdurig zieken. Ik spreek 
uit ervaring. Toen Maggie De Block nog minister was, heeft mijn toen-
malige werkgever, Volvo Cars Gent, mij ook zo'n traject voorgesteld. Ik 
ben er niet op ingegaan, omdat dat traject bij ons bekend stond als de 
ontslagmachine. Vandaag is er eigenlijk niets veranderd. 

04.01  Robin Tonniau (PVDA-

PTB): L'année dernière, une déci-
sion a été prise quant à l'avenir pro-
fessionnel de 22 853 malades de 
longue durée. À peine 18 % d'entre 
eux ont entamé un trajet officiel de 
réintégration et plus de 80 % ont 
fait l'objet d'une procédure de force 
majeure médicale, qu'il convien-
drait en réalité d'appeler une "ma-
chine à licencier". 
 
Depuis quand avez-vous connais-
sance de ces chiffres déplorables? 
Comment expliquez-vous que les 
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Hoelang bent u al op de hoogte van de slechte cijfers? 
 
Hoe verklaart u dat werkgevers veeleer opteren voor het ontslag van 
een zieke werknemer dan hem aangepast werk te geven? 
 
Hoe zult u bedrijven aanzetten om een actieplan voor de re-integratie 
van langdurig zieken te ontwikkelen? 
 

employeurs préfèrent le licencie-
ment à un travail adapté? Com-
ment inciterez-vous les entreprises 
à élaborer des plans d'action en 
vue d'une réintégration? 
 

04.02 Minister Frank Vandenbroucke: Mijnheer Tonniau, de trajecten 

bij de eigen werkgever en de verbreking wegens medische overmacht 
behoren in de huidige regering niet tot mijn bevoegdheden. Arbeids-
wetgeving valt onder de bevoegdheid van minister Dermagne. Ik wil 
toch ingaan op uw vraag, maar zal me beperken tot de elementen die 
tot mijn bevoegdheid behoren of die een gedeelde bevoegdheid van 
minister Dermagne en mezelf zijn. 
 
U hebt gelijk dat het aantal opgestarte formele trajecten laag is. Het 
gaat daarbij evenwel enkel om de formele trajecten, terwijl wat men in 
de sector in het jargon de informele weg naar hervatting noemt, veel 
belangrijker is. Het aantal mensen met gezondheidsproblemen dat 
dankzij een informeel traject bij zijn of haar werkgever weer aan het 
werk gaat, is veel hoger. We mogen ons dus niet blindstaren op alleen 
het cijfer van de formele trajecten. Het juiste aantal informele trajecten 
kennen we niet, omdat dat als zodanig niet wordt geregistreerd. We 
kennen wel het aantal mensen dat bijvoorbeeld via gedeeltelijke werk-
hervatting opnieuw aan de slag gaat bij de eigen werkgever. Die maat-
regel zit in de lift. Het aantal lopende toelatingen voor gedeeltelijke 
werkhervatting op 31 december steeg van 87.885 in 2022 naar 96.520 
in 2023. Het aantal nieuwe toelatingen voor januari tot en met april 
2024 ligt systematisch hoger dan in dezelfde periode in 2022 en 2023. 
Met andere woorden, die trend zet zich door. 
 
Zo'n gedeeltelijke werkhervatting gaat bovendien almaar vaker over in 
een volledige werkhervatting. Met betrekking tot de cijfers over de ge-
deeltelijke werkhervatting verwijs ik graag naar de TNW-Barometer, 
een tijdelijk statistisch overzicht dat vorige maand op de website van 
het RIZIV werd gepubliceerd. 
 
Ik wil niet euforisch zijn, want er is geen reden voor zelfgenoegzaam-
heid, maar vanuit dat perspectief stellen we vast dat meer werkgevers 
hun verantwoordelijkheid opnemen en aangepast werk voorstellen aan 
werknemers met gezondheidsproblemen. 
 
We wijzen ook op hun verantwoordelijkheid met een aantal maatrege-
len die we tijdens de voorbije regeerperiode hebben genomen. Zo 
moeten werkgevers bij wie er een bovenmatige uitstroom naar langdu-
rige arbeidsongeschiktheid wordt vastgesteld, een extra bijdrage beta-
len. Die bijdrage komt niet in de grote staatskas terecht, maar kan in 
de sector van die werkgever worden gebruikt om bedrijven te onder-
steunen om een beter re-integratiebeleid uit te bouwen. De sectoren 
zijn trouwens de nodige cao’s aan het sluiten om die middelen te kun-
nen inzetten. 
 
Overigens heeft het verbreken van een overeenkomst wegens medi-
sche overmacht geen impact op het sanctiesysteem voor werkgevers 
die heel veel werknemers laten uitstromen naar langdurige arbeidson-
geschiktheid. Een werkgever kan penalisatie niet vermijden door een 

04.02  Frank Vandenbroucke, mi-

nistre: Les trajets effectués chez 
l'employeur et la rupture de contrat 
pour force majeure médicale  
relèvent de la législation du travail 
et, partant, de la compétence du  
ministre Dermagne. 
 
En effet, le nombre de trajets for-
mels initiés est trop faible. Toute-
fois, la "voie informelle menant à la 
reprise du travail" est beaucoup 
plus importante, car c'est à ce ni-
veau que le degré de reprise du tra-
vail est beaucoup plus élevé. Nous 
ignorons le nombre exact de trajets 
informels, cette donnée n'étant pas 
enregistrée en tant que telle. En re-
vanche, le nombre d'autorisations 
en cours de reprise partielle du tra-
vail est passé de 87 885 en 2022 à 
96 520 en 2023. Le nombre de 
nouvelles autorisations accordées 
au cours de la période allant de jan-
vier à avril 2024 est également plus 
élevé qu'en 2022 et 2023. Cette 
tendance se poursuit et, de sur-
croît, une reprise du travail partielle 
débouche de plus en plus souvent 
sur une reprise complète du travail. 
Nous constatons donc que davan-
tage d'employeurs prennent leurs 
responsabilités et proposent un tra-
vail adapté. 
 
Les employeurs présentant un 
nombre d'incapacités de travail de 
longue durée anormalement élevé, 
doivent désormais également s'ac-
quitter d'une cotisation supplémen-
taire, qui peut être utilisée dans le 
secteur concerné pour soutenir les 
entreprises dans l’élaboration 
d'une meilleure politique de réinté-
gration. Dans ce système de sanc-
tions, la rupture d'un contrat pour 
force majeure médicale est sans 
impact: un employeur ne peut ja-
mais échapper à la sanction par le 
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overeenkomst te verbreken, laat dat duidelijk zijn. De werkgever wordt 
werkelijk bestraft indien hij of zij een werknemer laat vallen en dumpt 
in langdurige arbeidsongeschiktheid. Hij of zij kan die straf niet omzei-
len via de verbreking van de arbeidsovereenkomst wegens medische 
overmacht. 
 
U peilt onderliggend aan uw vraag naar onze verbeteringsmarge, naar 
eventuele nieuwe ideeën om werkgevers nog sterker aan te zetten om 
een goed re-integratiebeleid te voeren. Ik denk dat we dat inderdaad 
kunnen en moeten. We hebben daar ideeën over. Neem het mij niet 
kwalijk dat ik mijn voorstellen daaromtrent hier niet uitvoerig uit de doe-
ken doe. Ik heb daaraan een hoofdstuk gewijd in een boekje dat ik 
enkele maanden geleden heb gepubliceerd. Meer concrete ideeën 
daarover heb ik natuurlijk wel besproken in het kader van de arizona-
formatie, maar het is niet de bedoeling in een parlementair debat de 
minister te ondervragen over allerlei politieke intenties. Voorlopig ligt 
de formatie ook stil. Een volgende regering zal hoe dan ook nog sterker 
moeten inzetten op het geven van verantwoordelijkheid aan werkge-
vers om mensen getroffen door ziekte, te re-integreren. 
 

biais d'un contrat.  
 
Il existe encore une marge d'amé-
lioration et nous ne manquons pas 
d'idées à cet égard. J'en ai d'ail-
leurs fait part dans le cadre de la 
formation de la coalition Arizona. 
Vous comprendrez cependant que 
je ne dévoile pas encore ces inten-
tions politiques lors d'un débat par-
lementaire. 
 

04.03  Robin Tonniau (PVDA-PTB): Mijnheer de minister, ik zal niet 

ontkennen dat er stappen zijn gezet, maar het zijn wel ministapjes. Uit 
de praktijk blijkt dat de cijfers voor de formele trajecten slecht zijn. Over 
de informele trajecten kunnen we eigenlijk niets zeggen. Ik kom van de 
werkvloer en de door u aangehaalde informele trajecten zijn een 
krachtverhouding van de werkgever tegenover de werknemer. Ik heb 
zelf in die situatie gezeten.   
 
In een heel concrete situatie in een autofabriek, met honderden ver-
schillende functies en duizenden uit te voeren handelingen, is er een 
persoon die net die ene handeling moet doen waardoor hij bijvoorbeeld 
altijd last heeft aan de nek en een andere job vraagt om zijn nek te 
ontlasten. De werkgever zegt hem dat dat niet mogelijk is. Dat zijn ook 
de informele trajecten waar u het over hebt. 
 
We zouden echt wel strenger moeten optreden. Er is in sancties voor-
zien, maar de boetes bedragen maar 1.800 euro, wat heel weinig is. 
Een ontslagvergoeding ligt veel hoger. De ontslagmachine is eigenlijk 
niet gestopt, er is enkel wat zand in de machine gekomen. We moeten 
er vooral op inzetten dat mensen niet kapotgewerkt zijn na 20 jaar, 
want dat is niet normaal. We moeten preventief kunnen optreden en 
de werknemer meer rechten geven, zodat de werkgever ook moet op-
treden als de dokter bijvoorbeeld zegt dat repetitieve arbeid slecht is 
voor de elleboog. Die werknemer moet dan een andere job kunnen 
krijgen. Er moet worden bekeken hoe de werkpost ingericht kan wor-
den zodat de job minder belastend wordt voor die specifieke persoon. 
Dat kan. Er zijn heel veel richtlijnen en maatregelen die we kunnen 
nemen. Ik hoop dat u daarmee doorgaat. 
 

04.03  Robin Tonniau (PVDA-

PTB): Les chiffres relatifs aux tra-
jets formels sont mauvais, alors 
qu'on ne peut rien dire en ce qui 
concerne les trajets informels. 
Nous devrions vraiment intervenir 
plus énergiquement. Une sanction 
est prévue, mais les amendes ne 
s'élèvent qu'à 1 800 euros, ce qui 
est peu. Nous devons faire en sorte 
que l'employeur doive également 
intervenir si le médecin indique par 
exemple qu'un travail répétitif est 
nocif et que le travailleur concerné 
devrait se voir attribuer d'autres 
tâches.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

05 Vraag van Frieda Gijbels aan Frank Vandenbroucke (VEM Sociale Zaken en Volksgezondheid) over 

"Het doorgeven van de staat van invaliditeit aan het RIZIV" (56000503C) 

05 Question de Frieda Gijbels à Frank Vandenbroucke (VPM Affaires sociales et Santé publique) sur 

"La transmission de l'état d'invalidité à l'INAMI" (56000503C) 
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05.01  Frieda Gijbels (N-VA): Mijnheer de minister, na één jaar pri-

maire arbeidsongeschiktheid kan worden beslist om de primaire ar-
beidsongeschiktheidsuitkering te laten overgaan naar een invaliditeits-
uitkering. Bij die beslissing wordt ook het RIZIV betrokken. Het RIZIV 
is verantwoordelijk voor de controle en de erkenning van het recht op 
invaliditeit, op basis van een voorstel van de adviserend arts. 
 
Via de informaticatoepassing IDES sturen de verzekeringsinstellingen 
in de regel tussen de eerste en de laatste dag van de elfde maand van 
de primaire arbeidsongeschiktheid de motivering van de staat van in-
validiteit door naar het RIZIV. 
 
In het recentste activiteitenverslag van de Dienst voor geneeskundige 
evaluatie en controle (DGEC) lezen we dat de verzekeringsinstellingen 
nogal wat van die dossiers laattijdig naar het RIZIV sturen, hoewel er 
veel variatie zou bestaan tussen de verzekeringsinstellingen onderling. 
Terwijl sommige verzekeringsinstellingen geen enkel dossier laattijdig 
zouden doorsturen naar het RIZIV, zou dat bij andere verzekeringsin-
stellingen oplopen tot meer dan 20 %. 
 
Minstens één verzekeringsinstelling zou 20 % van de dossiers over de 
staat van de invaliditeit te laat doorsturen naar het RIZIV. Over welke 
verzekeringsinstelling gaat het? Hoe hoog was dat percentage bij de 
andere verzekeringsinstellingen? Wat verklaart de grote verschillen 
tussen de verzekeringsinstellingen? 
 
Op welke manieren zullen de verzekeringsinstellingen die deze gege-
vens zo vaak laattijdig doorsturen daarvoor geresponsabiliseerd wor-
den? Wat is de concrete invloed, in termen van verminderde bedragen, 
van die fouten op het variabele deel van de administratiekosten van de 
verzekeringsinstellingen in kwestie? Zijn de sancties zoals opgenomen 
in artikel 166 van de ZIV-wet van toepassing en worden ze toegepast? 
Zo ja, welke sancties werden er toegepast? Vindt u die sancties en de 
boetebedragen voldoende responsabiliserend? 
 
Wat is het gevolg voor de Dienst voor uitkeringen indien de gegevens 
te laat worden doorgegeven? Loopt de toekenning van de invaliditeits-
uitkering dan vertraging op? Zo ja, leidt dat dan tot terugvorderingen? 
 
Omdat de verzekeringsinstellingen niet verantwoordelijk zouden zijn 
voor alle vertragingen, zou er rekening worden gehouden met een to-
lerantie- of immuniteitsmarge van 7,5 %. Kunt u toelichten in welke ge-
vallen de vertragingen niet de fout van de verzekeringsinstelling zou-
den zijn en op basis waarvan die tolerantiemarge bepaald is? 
 

05.01  Frieda Gijbels (N-VA): 

Après un an d'incapacité de travail 
primaire, il peut être décidé de rem-
placer l'indemnité d'incapacité de 
travail par une allocation d'invali-
dité. Au cours du onzième mois 
d'incapacité de travail primaire, les 
organismes assureurs doivent 
transmettre à l'INAMI leur motiva-
tion pour l'état d'invalidité. Ces dos-
siers sont parfois transmis trop tar-
divement. Un organisme enverrait 
même 20 % des dossiers en re-
tard. De quel organisme s'agit-il? 
Quel est ce pourcentage auprès 
des autres organismes assureurs? 
Pouvez-vous expliquer les diffé-
rences? Les organismes sont-ils 
responsabilisés? Des sanctions 
sont-elles appliquées? Quelles 
sont les conséquences d'une 
transmission tardive? 
 
Dès lors que les organismes assu-
reurs ne seraient pas responsables 
de tous les retards, une marge de 
tolérance de 7,5 % est appliquée. 
Comment cette marge a-t-elle été 
fixée et dans quels cas le retard 
n'est-il pas imputable à l'organisme 
assureur? 
 

05.02 Minister Frank Vandenbroucke: Mevrouw Gijbels, ik kan het 

cijfer van 20 % niet bevestigen. Ik kan u de huidige cijfers geven. De 
raad van de Controledienst voor de ziekenfondsen moet die wel nog 
valideren, maar ik kan ze u toch al geven, ten voorlopigen titel. 
 
Voor verzekeringsinstelling VI100 was het 14,7 %, voor de VI200 4 %, 
voor de VI300 18,4 %, voor de VI400 0,97 % en voor de VI500 en 
VI600 0 %. Dat zijn grote verschillen die niet aanvaardbaar zijn. Het 
RIZIV heeft mij daarvoor op dit ogenblik geen verklaring gegeven. Dat 
moet verder worden bekeken, maar dat is nog niet helemaal geanaly-
seerd. 
 
Responsabilisering is hier inderdaad aan de orde. Dit thema is al sinds 

05.02  Frank Vandenbroucke, mi-

nistre: Je ne puis confirmer le pour-
centage de 20 %, mais les diffé-
rences sont significatives et varient 
de 0 à 18,4 %. L'INAMI ne m'a pas 
encore fourni d'explication; une 
analyse plus approfondie doit en-
core être effectuée. La responsabi-
lisation s'impose. Elle se fait par le 
biais du système VARAK, le rem-
boursement variable des frais ad-
ministratifs. Un ajustement négatif 
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2019 van toepassing in het VARAK-systeem, de variabele administra-
tiekosten. Als de verzekeringsinstellingen hun wettelijke opdrachten 
niet correct uitvoeren,  gebeurt er een negatieve correctie van de vari-
abele administratiekosten en moet de VI dat geld terugstorten aan het 
RIZIV. De Controledienst bepaalt welk percentage van de variabele 
administratiekosten terugbetaald moet worden. 
 
Het besluit van januari 2017 bepaalt de termijnen waarbinnen de advi-
serend arts of de medewerker van het multidisciplinair team een voor-
stel tot intreding invaliditeit moet opsturen naar de Geneeskundige 
Raad voor invaliditeit. Dat is meer bepaald tussen de eerste en de laat-
ste dag van de voorlaatste maand voor de aanvangsdatum van het 
tijdvak van invaliditeit. 
 
Het RIZIV is niet in staat om de ontbrekende fluxen INV01 vroegtijdig 
te detecteren, maar kan enkel a posteriori vaststellen dat die laattijdig 
werd ontvangen. Zoals u zei, blijkt daaruit dat voor sommige VI's het 
aantal laattijdige fluxen heel groot is. Sinds 2018 is er wel al meermaals 
overleg geweest tussen de medische directies van de VI en het RIZIV 
om deze problematiek te bespreken. Om de verzekeringsinstellingen 
bijkomend te responsabiliseren, is het domein dus vanaf 2020 inge-
voerd in VARAK.6 Ik moet echter met u vaststellen dat de vertragingen 
op zich en de verschillen tussen de instellingen onaanvaardbaar blij-
ven. 
 
Het huidige artikel 166 van de gecoördineerde wet, waarin sancties 
worden voorzien voor een aantal situaties, is niet van toepassing op 
situaties die verband houden met het laattijdig versturen van deze ge-
gevens. Op dit moment is het alleen binnen het systeem van VARAK 
mogelijk om de verzekeringsinstellingen te responsabiliseren wegens 
laattijdige overdracht van de gegevens. 
 
Ik heb daarom aan het RIZIV gevraagd te onderzoeken of er een be-
tere manier bestaat om de tijdigheid van de verzending van de fluxen 
intrede in de invaliditeit te garanderen, rekening houdende dus met wat 
expliciet is bepaald in het koninklijk besluit ter zake, en vooral om de 
verzekeringsinstellingen, waarvan zij tussentijds constateren dat de 
fluxen systematisch met vertraging worden doorgegeven, preventief te 
contacteren en de redenen daarvoor te onderzoeken. 
 
In het kader van die reflectie zal het RIZIV nagaan wat de beste optie 
is om deze doelstelling te bereiken, ofwel een aanpassing van arti-
kel 166 van de ZIV-wet, waarover ik dadelijk iets meer zal vertellen, 
ofwel een aanpassing van het bestaande systeem van de VARAK, 
maar dan bijvoorbeeld met een hoger gewicht voor dat specifieke do-
mein. 
 
Ik verklaar dat nader. De wegingscoëfficiënt, die elk jaar wordt vastge-
legd door de Controledienst, bepaalt het te recupereren bedrag van 
administratiekosten in overeenstemming met de geobserveerde fou-
ten. In dat proces 2 van de VARAK – ik citeer even: "de correcte en 
uniforme toekenning van rechten binnen de geldende termijnen in de 
verplichte verzekering voor geneeskundige verzorging en termijnen" – 
vertegenwoordigt dit 15 % van het variabele deel van de administratie-
kosten. Aan dat proces werd voor het evaluatiejaar 2023 inderdaad 
een groter gewicht toegekend aan de TNW-domeinen. Het domein ad-
viserend arts en tijdigheid van overdracht van de flux INV01 kreeg in 
dat proces een gewicht van drie twintigsten, dus 15 %. Wanneer u 

est appliqué aux organismes assu-
reurs qui ne remplissent pas cor-
rectement leurs missions légales et 
l'argent doit être restitué à l'INAMI. 
 
L'INAMI ne peut constater qu'a 
posteriori que certains flux ont été 
reçus tardivement. Des concerta-
tions ont déjà été organisées à plu-
sieurs reprises depuis 2018 entre 
les directions médicales des orga-
nismes assureurs et l'INAMI. Afin 
de responsabiliser les organismes 
assureurs, ce domaine a été intro-
duit dans le système VARAK à par-
tir de 2020. Néanmoins, les retards 
et les différences entre les orga-
nismes demeurent inacceptables. 
 
L'article 166 de la loi coordonnée, 
qui prévoit des sanctions pour un 
certain nombre de situations, ne 
s'applique pas à l'envoi tardif de 
ces données. La responsabilisation 
n'est actuellement possible qu'au 
sein du système VARAK. J'ai de-
mandé à l'INAMI d'examiner s'il 
existait une meilleure méthode 
pour garantir l'envoi dans les délais 
et pour prendre contact préventive-
ment avec les organismes assu-
reurs qui enregistrent systémati-
quement des retards. 
 
Une possibilité consisterait à attri-
buer une importance supérieure à 
ce domaine dans le système 
VARAK. Une autre option serait 
d'inclure cet aspect dans l'ar-
ticle 166 de la loi coordonnée. 
L'INAMI examine la question de sa-
voir quelle est la meilleure solution. 
Un éventuel retard dans le proces-
sus décisionnel relatif à la recon-
naissance n'a aucune influence sur 
les droits de l'assuré social. Les as-
surés restent reconnus et dès lors, 
couverts tant qu'aucune décision 
de fin d'incapacité de travail n'est 
signifiée. 
 
Le médecin du Service des indem-
nités décide de reconnaître ou non 
l'état d'invalidité et, le cas échéant, 
en détermine la durée. La décision 
est prise sur la base de la proposi-
tion du médecin-conseil ou d'un 
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even meerekent, kunt u vaststellen dat het domein in het evaluatiejaar 
2023 in totaal 15 % van 15 % is, zijnde 2,25 % van het globale varia-
bele deel van de administratiekosten. 
 
De concrete financiële weerslag ervan in euro kan nu nog niet worden 
bepaald, aangezien de Controledienst die berekeningen momenteel 
uitvoert. De raad van de Controledienst moet de berekeningen van de 
terugstortingen eerst valideren vooraleer ze definitief zijn. Ik kan u wel 
de cijfers voor het laatste geconsolideerde jaar, 2022, geven. Het totale 
bedrag aan terugstortingen voor dit specifieke domein bedroeg dat jaar 
458.816,90 euro. In 2021 bedroeg het totale bedrag aan terugstortin-
gen 2.685.749,07 euro en in 2020 was dit bedrag 486.305,27 euro. Dat 
waren de terugstortingen van de laatste drie geconsolideerde jaren 
voor dat specifieke domein waarop die 15 % van 15 % van toepassing 
is. 
 
Artikel 166 is niet van toepassing, maar ik heb het RIZIV wel gevraagd 
te onderzoeken of de opname ervan in dit artikel dan wel een verzwa-
ring van dit domein in VARAK de beste weg is om wat niet aanvaard-
baar is uit de wereld te helpen. Voor alle duidelijkheid, een eventuele 
vertraging in het nemen van deze beslissing over de erkenning heeft 
geen invloed op de rechten van de sociaal verzekerden. De verzeker-
den blijven erkend en dus gedekt zolang er geen beslissing tot einde 
arbeidsongeschiktheid wordt betekend.  
 
Daarover hebt u ook andere vragen gesteld. Ik zal de regelgeving hier 
even herhalen. De arts van de Dienst voor uitkeringen, lid van de Ge-
neeskundige Raad voor invaliditeit, neemt een beslissing om de staat 
van invaliditeit al dan niet te erkennen en om in voorkomend geval de 
duur ervan te bepalen. Die beslissing wordt genomen op basis van het 
voorstel ontvangen van de adviserend arts of van de medewerker van 
het multidisciplinair team. De verzekerde blijft verder arbeidsonge-
schikt erkend zolang er geen beslissing tot einde arbeidsongeschikt-
heid wordt betekend door de Geneeskundige Raad voor invaliditeit of 
door de adviserende arts van het ziekenfonds zelf. De uitkeringen ten 
gunste van die verzekerden blijven dan ook behouden tijdens die peri-
ode. 
 
De beslissingen van de arts van de Dienst voor uitkeringen, waarbij het 
einde van de staat van invaliditeit wordt vastgesteld, hebben geen te-
rugwerkende kracht. Een beslissing wordt steeds genomen voor de 
toekomst. Als het voorstel van de adviserend arts of de medewerker 
van het multidisciplinaire team laattijdig wordt ontvangen en de beslis-
sing dus pas laattijdig kan worden genomen, kan dat niet leiden tot een 
terugvordering van de al betaalde uitkeringen. 
 
Vervolgens verwijst u naar de tolerantie- of immuniteitsmarge van 
7,5 %. Inderdaad, in bepaalde gevallen kan de verzekeringsinstelling 
zelf niet verantwoordelijk gesteld worden voor het laattijdig versturen 
van het voorstel tot intreding in invaliditeit naar de Geneeskundige 
Raad voor invaliditeit. In het Algemeen Beheerscomité van het RIZIV 
werd daarom in 2019 beslist om voor de onvermijdelijke laattijdige 
overdrachten een tolerantiedrempel van 7,5 % in te voeren, om die dan 
als laattijdige overdracht te neutraliseren. Dat betekent dat van de ge-
constateerde foutenscore 7,5 % afgetrokken wordt ter neutralisatie van 
de dossiers waarin de verzekeringsinstellingen niet of moeilijk in staat 
waren om de flux INV01 op tijd te maken. 
 

collaborateur de l'équipe multidisci-
plinaire. Les décisions constatant 
la fin de l'état d'invalidité n'ont pas 
d'effet rétroactif. Si une proposition 
d'un médecin-conseil ou d'une 
équipe multidisciplinaire est reçue 
tardivement, cela ne peut pas don-
ner lieu à la récupération des in-
demnités versées. 
 
Étant donné que l'organisme assu-
reur n'est pas toujours responsable 
de l'envoi tardif de la proposition 
d'entrée en invalidité, il a été dé-
cidé en 2019 d'instaurer un seuil de 
tolérance de 7,5 %. Par consé-
quent, on déduit 7,5 % du nombre 
d'erreurs constatées. Par exemple, 
un flux INV01 est considéré 
comme envoyé en retard si une at-
testation de prolongation d'incapa-
cité de travail n'est envoyée qu'au 
début du 12e mois. 
 
Prenons un autre exemple: les 
convocations annulées par l'assuré 
à la fin du onzième mois, moyen-
nant une excuse valable. Dans ce 
cas de figure, une demande d'inva-
lidité doit en tout état de cause être 
envoyée à la fin du onzième mois. 
Une autre situation concerne les 
déclarations tardives de certains 
accidents de travail ou de certaines 
maladies professionnelles. Dans 
certains dossiers, la fin de l'incapa-
cité de travail fixée par le médecin-
conseil est contestée et le tribunal 
donne raison à l'ayant droit. Des 
mutations vers un autre organisme 
assureur peuvent également en-
traîner des retards dans la consti-
tution d'un dossier d'invalidité. 
 
Malgré la marge de tolérance, d'im-
portants retards subsistent chez 
certains organismes assureurs. Ils 
justifient ces retards par une 
charge de travail élevée, due au 
grand nombre de dossiers. J'es-
time que cette explication n'est pas 
convaincante quant aux diffé-
rences entre les organismes. 
 
En vertu des réformes en vigueur 
depuis le 1er janvier 2024, le mé-
decin-conseil ou l'équipe pluridisci-
plinaire doit suivre régulièrement le 
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De factoren die aangehaald worden waarom die tolerantiemarge van 
7,5 % wordt gehanteerd, zijn van toepassing voor alle VI's. Ik bezorg u 
de details hiervan op papier. Indien een getuigschrift van verlenging 
van arbeidsongeschiktheid opgestuurd wordt op het einde van de elfde 
maand, kan een aanvraag tot invaliditeit nog opgestuurd worden in het 
begin van de twaalfde maand van primaire arbeidsongeschiktheid. In-
dien de verlenging slechts tijdens de eerste week van de twaalfde 
maand opgestuurd wordt, zal de flux INV01 te laat doorgestuurd wor-
den. Datzelfde probleem doet zich voor bij spontane werkhervatting op 
het einde van de tiende maand met herval binnen de twee weken. 
 
Een tweede casus omvat oproepingen die door de verzekerde gean-
nuleerd werden op het einde van de elfde maand met een valabel ex-
cuus. Sowieso moet in zulke gevallen op het einde van de elfde maand 
een aanvraag tot invaliditeit opgestuurd worden. 
 
Een derde casus zijn laattijdige verklaringen van bepaalde arbeidson-
gevallen of beroepsziekten. 
 
Een vierde casus omvat dossiers waarbij de adviserend arts een einde 
stelt aan de arbeidsongeschiktheid, die vervolgens gecontesteerd wer-
den, waarbij de rechthebbende nadien door de arbeidsrechtbank of het 
arbeidshof in het gelijk gesteld werd. 
 
Een vijfde casus zijn mutaties van de ene VI naar een andere. Die kun-
nen enkel aanleiding geven tot een vertraging in de periode van de 
opmaak van het invaliditeitsdossier. Die dossiers kunnen gedetecteerd 
worden door de VI via de flux primaire arbeidsongeschiktheid zevende 
maand, te vergelijken met de VI van de flux INV01. 
 
Andere types van dossiers zullen door de Dienst voor geneeskundige 
evaluatie en controle al op voorhand gemerkt en uitgefilterd worden, 
zoals dossiers die door de Dienst voor uitkeringen geweigerd en na-
dien met vertraging opnieuw opgestuurd werden en internationale dos-
siers: buitenlanders, pro-ratadossiers. 
 
Samengevat, er zijn expliciete termijnen waarbinnen de adviserend 
arts of de medewerker van het multidisciplinaire team een voorstel tot 
intreding in de invaliditeit moet opsturen naar de Geneeskundige Raad 
voor invaliditeit. Er is op dit moment geen sanctie in het kader van ar-
tikel 166, maar het VARAK-systeem werkt hier responsabiliserend op 
in.  
 
Ondanks de tolerantiemarge waarover ik het had, zien we bij sommige 
VI's nog grote vertragingen. Dat lijkt, zo zegt men mij, het gevolg van 
moeilijkheden om de werklast te absorberen omdat er heel veel dos-
siers zijn. Ik vind dat eigenlijk geen afdoende verklaring voor de blij-
vend grote verschillen tussen de VI's. Daarom heb ik aan het RIZIV de 
opdracht gegeven om sneller en proactief in contact te treden met de 
betrokken VI's. Ik heb ook gevraagd om na te denken over het sanc-
tiesysteem. 
 
Met de hervormingen die we van toepassing hebben gemaakt vanaf 1 
januari 2024 dient de adviserend arts of de medewerker van het multi-
disciplinaire team het dossier op regelmatige basis op te volgen in de 
periode van primaire arbeidsongeschiktheid, met een contact in de 
vierde, de zevende en de elfde maand. Deze meer regelmatige opvol-
ging moet leiden tot een efficiëntere en meer tijdige voorbereiding van 

dossier et des contacts sont prévus 
au cours du quatrième, du sep-
tième et du onzième mois de l'inca-
pacité de travail. Ce suivi plus ré-
gulier doit assurer une plus grande 
efficacité et une meilleure prépara-
tion du dossier. 
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het dossier bij de intrede in de invaliditeit. Dat zou ook een gunstig 
effect moeten hebben op wat we hier vaststellen. 
 

05.03  Frieda Gijbels (N-VA): Mijnheer de minister, ik dank u voor het 

antwoord.  
 
Het feit dat sommige VI's erin slagen om geen vertraging op te lopen 
en andere stelselmatig enorm veel vertraging oplopen, maakt dat er 
geen goede reden kan zijn om dat te verklaren. Ik denk dat we moeten 
besluiten dat ingrijpen op de variabele administratiekosten te weinig 
effect heeft en dat de bedragen te laag zijn. Het werkt gewoon te weinig 
responsabiliserend. 
 
Uw voorstel om het als sanctie aan artikel 166 van de RIZIV-wet toe te 
voegen, lijkt me een goed voorstel. Het zal de VI's meer op hun ver-
antwoordelijkheid wijzen. Een andere optie is om hen te verplichten om 
die resultaten openbaar raadpleegbaar te maken. Ik denk dat dat ook 
een goede incentive zou zijn om zich meer in te zetten. 
 

05.03  Frieda Gijbels (N-VA): Visi-

blement, il n'est pas suffisamment 
efficace d'intervenir au niveau des 
frais d'administration variables. Je 
penche plutôt pour l'idée de prévoir 
une sanction à l'article 166 de la loi 
INAMI. Il serait également judicieux 
d'obliger les organismes assureurs 
à rendre les résultats consultables 
publiquement. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

06 Vraag van Robin Tonniau aan Frank Vandenbroucke (VEM Sociale Zaken en Volksgezondheid) over 

"Deliveroo en de RSZ-bijdragen" (56000761C) 

06 Question de Robin Tonniau à Frank Vandenbroucke (VPM Affaires sociales et Santé publique) sur 

"Deliveroo et les cotisations ONSS" (56000761C) 
 

06.01  Robin Tonniau (PVDA-PTB): Mijnheer de minister, vanaf dag 

één waren de werkomstandigheden voor fietskoeriers dramatisch 
slecht. Vandaag is dat nog altijd niet veranderd. Nochtans werden de 
fietskoeriers van Deliveroo in 2018 omgetoverd tot zelfstandigen. Wie 
toen als loontrekkende reed, werd gewoon aan de deur gezet. Het was 
werken als zelfstandige of zijn job verliezen. 
 
Werken als zelfstandige bij Deliveroo is eigenlijk een fabeltje, want alle 
verantwoordelijkheid valt op de koeriers zelf. Elke opdracht komt van 
Deliveroo, die ook eenzijdig de vergoeding betaalt. Heeft men een ac-
cidentje op de baan, dan draait men zelf op voor de kosten. Het is 
zijn/haar verantwoordelijkheid. In feite heeft men geen enkele autono-
mie. Dat is een contradictie met werken als zelfstandige. 
 
Het businessmodel van Deliveroo draait om goedkoop, goedkoper, 
goedkoopst. De koeriers zijn daar de dupe van. In Spanje, Nederland 
en het Verenigd Koninkrijk gebeurt hetzelfde. In Spanje is Deliveroo 
zelf vertrokken nadat de rechtbank geoordeeld had dat ze haar werk-
nemers beter moest behandelen. Eind vorig jaar besloot de arbeids-
rechtbank van Brussel in een soortgelijk arrest dat koeriers van Deli-
veroo moeten worden ingeschreven als werknemers. Vandaag consta-
teert het ABVV dat Deliveroo dat nog altijd niet doet. Het bedrijf legt dat 
arrest gewoon naast zich neer. 
 
In die rechtszaak was ook de RSZ betrokken. Samen met de vakbon-
den en de betrokken koeriers klagen ze Deliveroo aan. Ze hebben een 
duidelijke rekening gemaakt van sociale bijdragen die aan het bedrijf 
worden gevraagd. Op basis van die rechtszaak lijkt het dat alle koeriers 
van Deliveroo, maar ook van Uber Eats, zich moeten aansluiten bij de 
sociale zekerheid, onze sociale zekerheid. 
 

06.01  Robin Tonniau (PVDA-

PTB): Les conditions de travail des 
coursiers à vélo ont toujours été 
dramatiques et la situation ne s'est 
pas améliorée. Ainsi, les coursiers 
de Deliveroo ont été obligés, en 
2018, d'adopter un statut d'indé-
pendant, sans quoi ils étaient licen-
ciés. Ils supportent toute la respon-
sabilité sans bénéficier réellement 
de l'autonomie d'un indépendant. À 
la fin de l'année passée, le tribunal 
du travail de Bruxelles a décidé, 
dans un arrêt, que les coursiers de 
Deliveroo devaient être inscrits 
comme travailleurs salariés. Au-
jourd'hui, la FGTB constate que 
Deliveroo ne respecte toujours pas 
ce principe. L'ONSS était égale-
ment impliqué dans cette action en 
justice. 
 
Quelle est la position du ministre 
dans ce dossier? Que va décider 
l'ONSS? 
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Hoe staat de minister daar tegenover? Wat zal de RSZ beslissen? 
 

06.02 Minister Frank Vandenbroucke: Mijnheer Tonniau, ik wil deze 

vraag beantwoorden vanuit twee invalshoeken: ten eerste, de reactie 
van de RSZ ten aanzien van de betrokken partijen bij de rechtszaak en 
ten tweede, de reactie van de RSZ op basis van de rechtspraak van 
het arbeidshof van Brussel ten aanzien van platformwerk in het alge-
meen. 
 
Om te beginnen heeft het arbeidshof van Brussel in het arrest van 
21 december 2023 inderdaad de koeriers die betrokken waren bij het 
geschil geherkwalificeerd als werknemers van Deliveroo. Het arbeids-
hof heeft in dat arrest echter geen uitspraak gedaan over de regulari-
satieperiodes, noch over de lonen die in aanmerking moeten worden 
genomen. De RSZ kan derhalve nog niet overgaan tot een regularisa-
tie en invordering van de verschillende sociale bijdragen aangezien het 
arbeidshof de periodes van tewerkstelling en het bedrag van de bezol-
diging niet heeft vastgesteld. 
 
De rechtbank heeft de procedure heropend om over die elementen te 
beslissen en heeft conclusietermijnen vastgesteld. De eerste conclu-
sies dienden neergelegd te worden op 20 maart 2024 en de laatste 
conclusies moeten neergelegd worden op 20 maart 2025. De pleitzit-
ting is gepland op 25 april 2025. Na de uitspraak zullen de werknemers 
effectief geregulariseerd worden en de verschuldigde sociale bijdragen 
ingevorderd voor alle arbeidsprestaties in het verleden die geherkwali-
ficeerd werden. 
 
Ten tweede wil ik ook benadrukken dat de RSZ het Deliveroo-arrest 
van het arbeidshof aangegrepen heeft om 15 digitale platformen struc-
tureel te controleren. De RSZ heeft het initiatief genomen, maar werkt 
intensief samen met de collega's van de RSVZ en de arbeidsinspectie. 
Deze onderzoeken zijn op dit ogenblik aan de gang. 
 
Met 'structureel controleren' bedoel ik dat de RSZ het onderzoek start 
op de zetel van het platform, waarbij onder andere de manier van wer-
ken en de organisatie in kaart worden gebracht. Vervolgens worden 
verschillende medewerkers van het platform verhoord. Het gaat dus 
niet om onderzoeken op basis van een ad-hocinspectie op het terrein 
of van een klacht die slechts een of enkele individuen zou betreffen. 
Neen, het gaat om structureel georganiseerde onderzoeken op initia-
tief van de inspectiediensten om te controleren of verschillende belang-
rijke platformen de regels naleven. Dat is heel belangrijk en ik ben te-
vreden met dit initiatief van de inspectiediensten. 
 
De inspectiediensten maken hierbij gebruik van de acht specifieke cri-
teria voor digitale platformen om na te gaan of de arbeidsrelaties door 
die platformen correct worden gekwalificeerd. Die acht specifieke cri-
teria werden op initiatief van mijn collega’s Dermagne, Clarinval en me-
zelf ingevoerd in de wet van 3 oktober 2022 onder de noemer van de 
arbeidsdeal. 
 

06.02  Frank Vandenbroucke, mi-

nistre: Dans son jugement, le tribu-
nal du travail de Bruxelles a requa-
lifié les coursiers qui étaient con-
cernés par le litige de "travailleurs 
de Deliveroo", sans toutefois se 
prononcer sur les périodes de ré-
gularisation ni sur les salaires qui 
doivent être pris en compte. C'est 
pourquoi l'ONSS ne peut pas en-
core régulariser, ni réclamer de co-
tisations sociales. Le tribunal a rou-
vert la procédure pour statuer sur 
ces éléments. Les délais pour con-
clure ont été fixés et l'audience de 
plaidoiries est prévue le 25 avril 
2025. À l'issue de la décision, les 
travailleurs seront effectivement ré-
gularisés et les cotisations sociales 
dues seront recouvrées pour l'en-
semble des prestations de travail 
antérieures qui ont été requalifiées. 
 
L'ONSS a également profité de ce 
jugement pour contrôler 15  
plateformes numériques en ma-
tière de respect des règles, et ce en 
étroite collaboration avec l'INASTI 
et l'inspection du travail. Ces en-
quêtes sont en cours. À cet égard, 
les services d'inspection utilisent 
les huit critères spécifiques figurant 
dans l'accord sur l'emploi pour vé-
rifier si les relations de travail sont 
qualifiées correctement. 
 

06.03  Robin Tonniau (PVDA-PTB): Bedankt voor uw uitleg, mijnheer 

de minister.  
 
De fietskoeriers zijn dus loontrekkenden, ze verdienen dezelfde be-
scherming als elke andere werknemer, met respect voor de huidig gel-
dende afspraken gemaakt binnen de sectoren tussen de werkgevers 

06.03  Robin Tonniau (PVDA-

PTB): Les coursiers à vélo sont 
donc des salariés qui méritent la 
même protection que tout autre sa-
larié, dans le respect des accords 
conclus au sein des secteurs entre 
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en de vakbonden.  
 
U sprak over structurele controles. Vandaag is het duidelijk dat er te 
weinig wordt gecontroleerd. Er zijn te veel voorbeelden van multinatio-
nals waarop de inspectiediensten geen enkele grip hebben. Betalen ze 
wel voldoende belastingen? Worden de werknemers er wel goed be-
handeld? Zonder inspectie kunnen we ervan uitgaan dat het antwoord 
op beide vragen negatief is. 
 
We rekenen echt op u, maar ook op uw collega’s om die wet te hand-
haven, om ervoor te zorgen dat de werkende mensen in België aan 
degelijke voorwaarden met degelijke bescherming werken. Dat geldt 
dus ook voor de fietskoeriers van Deliveroo. 
 

les employeurs et les organisations 
syndicales. Nous comptons vrai-
ment sur vous-même et sur vos 
collègues pour faire appliquer cette 
loi. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 
De openbare commissievergadering wordt gesloten om 15.12 uur. 
La réunion publique de commission est levée à 15 h 12. 
 

 


